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Jártunkban-keltünkben egyre több ismeretlen arcot lá-
tunk, a plakátok már a nyári programokat hirdetik, a Holt-
Körös vize kellően felmelegedett az úszáshoz és a Katalin-II is 
régen munkába állt. Egyszóval itt az idegenforgalmi szezon. 
Hetényi Istvánt Szarvas Város Képviselő-testülete Turiszti-
kai Bizottságának elnökét ennek kapcsán kérdeztük.

A turizmus mindennel összefügg

– Több ilyenkor a dolga a 
Turisztikai Bizottságnak mint 
máskor?

– Ilyenkor a kocka már el 
van vetve. Teljességgel lema-
radtunk volna a turisztikai sze-
zonról, ha most hoznánk meg 
az ezzel kapcsolatos döntése-
ket. Most már a következő év 
feladataira készülünk. Mire le-
zajlanak a nyári nagyrendezvé-
nyek nekünk már le kell adnunk 
a jövő nyár rendezvény-naptá-
rát a Magyar Turizmus Zrt-nek, 
hogy ők aztán továbbítsák kül-
földre is. Az általános gyakor-
lat szerint a rendezvények után 
a rendezőkkel összefoglaljuk 
a tapasztalatokat, értékeljük a 
történteket, és eldöntjük, hogy 
legközelebb is rendezünk-e ha-
sonlót. A bizottságunk felad-
ta, hogy gondozza, értékelje, 
minősítse a turisztikai rendez-
vényeket, a pályázati lehetősé-
gekkel kapcsolatos előterjesz-
téseket tegyen.

– Akkor azt kérdezem, milyen 
munka előzi meg egy-egy tu-
risztikai szezon kezdetét?

– Ez az év is tavaly kezdő-
dött. Az utolsó nagyrendez-
vény, a Szilvanap után egy őszi 
turisztikai fórum keretében ér-
tékeljük a mögöttünk lévő sze-
zont és áttekintjük az előttünk 
álló feladatokat. Ennek azért 
van különös jelentősége, mert 
a város költségvetésében – amit 
már év végén el kell kezdeni ter-
vezni – szerepelniük kell azok-
nak az összegeknek, amelye-
ket a város az idegenforgalom-
ra szán. A korábbi gyakorlattól 
eltérően 2007-ben, és 2008-ban 
már a költségvetés készítésének 
időszakában teljes részletesség-
gel ki kellett dolgozni a nagy-
rendezvények forgatókönyvét 
és természetesen pontosan meg 
kell határozni az egyes felada-
tok költségigényét is. Ezeket a 
terveket nem csak a turiszti-
kai bizottság, hanem a gazda-
sági- és pénzügyi bizottság is 
megtárgyalja, végül a képvise-
lő-testület fogadja el. A bizott-
sági ülésekre általában hivata-
losak az érintett civil szerveze-
tek képviselői is. 

– Beleszólnak a tervekbe a 
társbizottságok, vagy a civil-
szervezetek?

– Körültekintően kell eljárni, 

minél több szempontot fi gye-
lembe venni, hiszen az önkor-
mányzat évente közel 16 millió 
forinttal támogatja a nyári ren-
dezvényeket. Elsősorban a mű-
velődési házon, a Tourinform 
Irodán és a civil szervezete-
ken keresztül. Az önkormány-
zati támogatás arra elég, hogy 
úgymond „alaphangon” lebo-
nyolítható legyen egy rendez-
vény. Általában az önkormány-
zati támogatás szolgál egy-egy 
rendezvényhez fűződő pályázat 
önerejeként is. Ezek a pénzek 
egészülnek ki a szponzorok tá-
mogatásaival, melyek igen fon-

tosak ahhoz, hogy a rendezvé-
nyek megfelelő színvonalúak 
lehessenek. 

– Ha számolhatunk úgy, hogy 
az önkormányzati támogatás 
megháromszorozódik, akkor itt 
bizony elég szép summáról van 
szó, ami nagy felelősséget is je-
lent.

– Főleg a pályázatok jelente-
nek nagy rizikót, mivel többsé-
gük utófi nanszírozott. Csak a 
rendezvény lebonyolítása után, a 
ténylegesen felmerült költségek-
hez járulnak hozzá a pályázta-
tók. Bizonytalanná teszi a hely-
zetet, hogy gyakran előfordul, a 
pályázatot még nem bírálták el, 
még nem tudjuk kapunk-e támo-
gatást, de a rendezvény időpontja 

már elérkezett. Anélkül kell leve-
zényelni, hogy tudnánk, számít-
hatunk-e a pályázati pénzre. És a 
pályáztató természetesen ellen-
őrzi a rendezvényt, hogy azzal a 
tartalommal valósul-e meg, amit 
a pályázatunkban leírtunk. Egy-
szóval könnyen el lehet csúszni. 
Ezért fontos, hogy a turisztikai 
bizottság folyamatosan nyomon 
kövesse az egyes rendezvények 
előkészítettségét, beszámoltassa 
a felelősöket, tájékoztassa a tes-
tületet és a lakosságot és beavat-
kozzon, ha szükségesnek bizo-
nyul. Nagyon fontosnak tartjuk, 
hogy mindig megfelelő súllyal 
szerepeljenek a környezetvédel-
mi szempontok, akár egy ren-
dezvény lebonyolításáról, akár 
valamilyen fejlesztésről van szó.

– Testületi üléseken nem csak 
a rendezvények kapcsán kérik 

ki a Turisztikai Bizottság véle-
ményét.

– A bizottság másik fontos 
feladata a rendezvények és a 
város marketingjének segítése. 
Ezt szolgálja a különböző ki-
adványok megjelentetése, pá-
lyázatok előkészítése, melyben 
legnagyobb részt a Tourinform 
Iroda vállal. Itt kell megjegyez-
nem, hogy a szarvasi iroda mű-
ködését „kiválóra” értékelte a 
Magyar Turizmus Zrt. 

– Az egyes városfejlesztési 
tervek megvitatásánál is szere-
pet kap a Turisztikai Bizottság.

– A turizmus tulajdonkép-
pen mindennel összefügg. A 
fejlesztések tervezésekor is fi -
gyelembe kell venni, hogy az 

milyen  hatást gyakorol a turiz-
musra. A bizottságunk megte-
szi az ezzel kapcsolatos javasla-
tokat és mindig szem előtt tart-
ja azt, hogyan érvényesülhetnek 
az idegenforgalom igényei. Tipi-
kusan ilyenek az infrastrukturá-
lis fejlesztések.  Így természete-
sen aktívan részt veszünk példá-
ul a városrendezési terv módosí-
tását, a városközpont rehabilitá-
cióját előkészítő munkában, de 
önálló javaslatokkal is gyakran 
élünk. Például, hogy a Körös-
szögi Kht. vegye át a Kacsa-tó 
horgászati hasznosítását, hogy 
készüljön terv a városi strand és 
környéke rendezésére, vagy egy 
komplex terv kapcsán a túraút-
vonalak kijelölésére.

– A legutóbbi testületi ülésen 
például a közhasznú alapítvá-
nyok beszámolójának tárgyalá-
sakor tett javaslatokat a turisz-
tikai bizottság.

– Minthogy ezek működése 
is szorosan kapcsolatba hoz-
ható az idegenforgalommal. 
Például a Történelmi Emlékút 
Alapítvánnyal és a Ruzicskay 
Közalapítvánnyal kapcsolat-
ban arra hívtuk fel a fi gyelmet, 
nem szabad, hogy az alapítvá-
nyok működtetése a tőke fel-
éléséhez vezessen. Ha negatív 
a költségvetésük, akkor lehető-
ség szerint pályázatokkal pótol-
ják a hiányt, de végső soron ön-
kormányzati segítséggel is meg 
kell akadályozni a fenti helyzet 
kialakulását.

– Milyen gyakran ülésezik a 
bizottság?

– Alapesetben havonta, de 
természetesen gyakran előfor-
dul, hogy több alkalommal ösz-
sze kell ülnünk, ha a testületi 
munka úgy kívánja.

– Megítélése szerint megfele-
lő súllyal szerepel a turizmus a 
város életében?

– Ha a beadott pályázatokat 
tekintjük, akkor azt mondha-
tom, hogy igen, a képviselő-
testület fontosnak tartja a vá-
rosban a turizmussal kapcsola-
tos fejlesztéseket és rendezvé-
nyeket, és a vállalkozói szféra 
is látja a turizmusban rejlő le-
hetőségeket. Számok igazolják 
az idegenforgalom jelentőségé-
nek növekedését Szarvason. A 
helyzet még jobb lenne, ha több 
pályázatunkat bírálnák el pozi-
tívan. Természetesen, ha egyik 
pályázattal nem tudjuk megva-
lósítani az elképzeléseket, ak-
kor keressük a másik lehetősé-
get mindaddig, míg siker nem 
koronázza az igyekezetünket.
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